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hva}ati poreznu politiku, poticajnu politiku, pravilaza proizvodnju dodatne struje iz obnovljive energije,poja~anje kooperacije na podru~ju istra`ivanja irazvoja, kao i informiranja i savjetodavne aktivnosti.
Organizatori 1. Srednjeeuropske konferencije o bio-masi uvjereni su da }e i uz pove}anje energetske u~in-

kovitosti jasna i konzekventna politika promoviranjaobnovljivih izvora energije u srednjoj Europi donijetiniz koristi za gospodarstvo, za stanovni{tvo i sveukupnoza dr`ave, posebno u podru~ju zaposlenosti, sigurnostiopskrbe energijom i za{tite klime.

PRO SILVA EUROPA U HRVATSKOJ

Dr. Heinz Kopetz Dr. Fritz UnterpertingerÖsterreichische Biomasse-Verband E.V.A.

U Zagrebu je od 1. do 5. lipnja 2005. godine odr`anasjednica Upravnoga vije}a me|unarodne asocijacije
Pro Silva. Asocijacija okuplja {umarske znanstvenike,prakti~are, {umovlasnike i ostale zainteresirane {umar-ske stru~njake koji promi~u gospodarenje {umama poprirodnim na~elima. Pro Silva je osnovana u Ljubljani1989. godine. Spomenimo kako su na osniva~koj skup-{tini nazo~ili i predstavnici iz Hrvatske. 

Danas asocijacija Pro Silva ima podru`nice u ve}inieuropskih zemalja. U Republici Hrvatskoj djeluje Pro
Silva Croatia, kao posebna sekcija Hrvatskoga {umar-skog dru{tva.

Asocijacija Pro Silva promi~e prirodni pristup u gos-podarenju {umama. To zna~i da zagovara potrajno gos-podarenje {umama i to vi{enamjensko progresivno po-trajno gospodarenje, prilago|avanje {umskouzgojnihpostupaka prirodnome razvoju {ume, prirodno pomla|i-vanje, isklju~enje aloktonih vrsta i ~istih sje~a, o~uvanjestabilnosti i produktivnosti sastojine te ciljeve gospo-darenja koji jednakovrijedno obuhva}aju gospodarsko iop}ekorisno zna~enje {ume. Pro Silva isti~e dva na~ela:pristup {umi kao ekosustavu i intenzivno gospodarenjekoje uklju~uje brigu o svakom stablu.
^injenica je kako su na~ela Pro Silve istovjetna spristupom klasi~ne {kole uzgajanja {uma, u nas pozna-tije pod imenom Zagreba~ka {kola uzgajanja {uma.Zbog toga je bio izazov za Upravno vije}e asocijacije

Pro Silva, kojega ~ine predsjedni{tvo Pro Silva Europai predsjednici nacionalnih sekcija asocijacije, organizi-rati susret pod motom “[ume i {umarstvo Hrvatske –
Pro Silva Croatia za Pro Silva Europa”. 

Na susret u Hrvatskoj su pristigli predstavnici Pro
Silva sljede}ih europskih zemalja: Austrije, Belgije,^e{ke, Danske, Francuske, Hrvatske, Irske, Italije,Srbije i Crne Gore, Ma|arske, Nizozemske, Portugala,Rumunjske, [panjolske, [vicarske i Velike Britanije.

Susret je organizirala Pro Silva Croatia. Organiza-cijski odbor ~inili su: akademik Slavko M a t i } , pred-sjednik H[D, doc. dr. sc. Igor A n i } , predsjednik Pro
Silva Croatia, mr. sc. Josip D u n d o v i } , zamjenikpredsjednika Pro Silva Croatia, Hranislav J a k o v a c ,dipl. ing. {um., tajnik Pro Silva Croatia, dr. sc. JosoG r a ~ a n , Herman S u { n i k , dipl. ing. {um., doc. dr. sc.

Milan O r { a n i } , Robert A b r a m o v i } , dipl. ing.{um., Damir D e l a ~ , dipl. ing. {um., Vilko I v a n ~ i } ,dipl. ing., {um., @eljko K a s t n e r dipl. ing. {um., Stje-pan I v e z i } , dipl. ing. {um., Mirko K o v a ~ e v, dipl.ing. {um., Zlatko L i s t , dipl. ing. {um., Dinko H a c e ,dipl. ing. {um., Goran G u g i } , dipl. ing. {um.
Na terenu su organizirane tematske ekskurzije koji-ma je bio cilj pretstaviti glavne na~ine gospodarenja {u-mama u Hrvatskoj. S obzirom na obra|ivanu problema-tiku ekskurzije se mogu svrstati u sljede}e skupine:

1. preborno gospodarenje jelovo-bukovim {umama2. gospodarenje bukovim {umama3. gospodarenje nizinskim i poplavnim {umama
Ekskurzije su ostvarene na prostorima nastavno-po-kusnih {umskih objekata [umarskoga fakulteta Sveu~i-li{ta u Zagrebu u Zalesini i u Lipovljanima, U[P Del-nice – {umarije Ravna Gora i Lokve, U[P Bjelovar –{umarija Velika Pisanica (slika), U[P Koprivnica –{umarija \ur|evac, U[P Zagreb – {umarija Lipovljani iParka prirode Lonjsko polje.

Prvoga dana odr`ana je slu`bena sjednica Uprav-noga vije}a asocijacije. Sjednici su nazo~ili i predstav-nici Pro Silva Croatia. U vi{esatnoj raspravi analiziranoje kako se na~ela asocijacije primjenjuju u gospodaren-ju {umama na primjerima pojedinih europskih zemalja.Predlagane su budu}e aktivnosti asocijacije. 
Kako je sjednica bila izborna, zavr{no izvje{}e pod-nijeli su Thomas H a r t t u n g , predsjednik asocijacije
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Pro Silva Europa i Brice de Tu r c k h e i m , tajnik. Isto-
dobno, na sjednici u Zagrebu za novoga predsjednika
asocijacije Pro Silva Europa u sljede}em mandatnom
razdoblju izabran je prof. dr. sc. Jean-Phillipe S c h ü t z .

^lanovi Upravnoga vije}a asocijacije pohvalno su
ocijenili {ume i {umarstvo Hrvatske. Istaknuto je kako
se u Hrvatskoj sa {umama gospodari u skladu s na~eli-
ma klasi~ne {kole uzgajanja {uma. 

Profesor Jean-Phillipe Schütz, predsjednik Pro Silva
Europa i donedavni profesor uzgajanja {uma u Zürichu,
naveo je nakon obilaska prebornih {uma u Gorskom
kotaru te bukovih {uma na Bilogori, kako se “u Hr-
vatskoj mo`e osjetiti osebujna povezanost {umara sa
{umom, jer to proizilazi iz njihova izgleda i na~ina gos-

podarenja”. Prof. dr. sc. Josef Spörk, predsjednik Pro
Silva Austrija i donedavni profesor uzgajanja {uma u
Be~u, zaklju~io je nakon obilaska nizinskih {uma:
“Stotine hektara raja!” Svi sudionici ekskurzije slo`ili
su se s ocjenom predstavnika Ma|arske kako su crno-
johove sastojine u Podravini “apsolutno najljep{e,
kakve se ne mogu nigdje vidjeti”.

Tako|er je zaklju~eno kako je asocijacija Pro Silva
Europa spremna sponzorirati razminiranje pra{ume
Pra{nik. Sljede}a sjednica i ekskurzija odr`at }e se u
Belgiji.

doc. dr. sc. Igor Ani}
Zavod za uzgajanje {uma, 

[umarski fakultet Sveu~ili{ta u Zagrebu

MIKROBIOLO[KA GNOJIVA

IZ EKOLOGIJE

Program stru~no prate}ih doga|anja na Osje~kom
proljetnom sajmu 2005. g. ubrojio je i predavanje pod
nazivom “Nove tehnologije gnojenja biljnih vrstabakterijskim gnojivom BactoFil A i B”. Predava~ je
bio dr. sc. Stevan B o { n j a k , vlasnik i direktor Zavoda
za nove tehnologije u poljoprivredi iz Subotice, preda-
va~ na poljoprivrednom fakultetu u Be~u i ~lan Akade-
mije znanosti Francuske.

Prema rije~ima dr. sc. Stevana Bo{njaka, mikrobio-
lo{ka gnojiva vi{e nisu trend. Ona su potreba. Potreban
je razvoj pri kojemu ne}e do}i do uni{tavanja prirode, te
je poruka “S prirodom se ne juna~i!”, jedna od glavnih
poruka predavanja.

U tom duhu, potrebno je zapitati se: “Koju op}u ra-
zinu razvoja trebamo dosti}i kako bi prosje~no obrazo-
van gra|anin Republike Hrvatske shvatio prethodnu po-
ruku?” Jednako tako va`no je pitanje: “Koliko smo
spremni vjerovati napretku znanosti, a s tim i ponovo ot-
krivenih postulata ekologije i kolika nam je mogu}nost
prestrukturiranja u skladu s novo-starim saznanjima, pa
tako i u pitanju gnojenja?”

Ne{to malo o gnojenju
Biljka je jedino ̀ ivo bi}e koje ̀ ivi u dvije sredine: pe-

dosferi i atmosferi. Naj~e{}e vidimo njezin nadzemni
dio, a zaboravljamo kako biljka ima najmanje {ezdesetak
posto podzemnog dijela od nadzemnmog dijela, te da u
podzemnom dijelu biljke tako|er postoji ligno-celulozan
kompleks koji je nositelj humusa. Biljka je sastavljena od
72 elementa od kojih je sastavljena i Zemlja. Mi od tih
elemenata forsiramo 16, kojih nazivamo mikro i makro
elementima. Libiegov zakon minimuma ka`e kako je rast
i prirast biljke odre|en onim elementom koji je biljci
pristupa~an u najmanjoj koli~ini. Stoga dobar doma}in
uzima onoliko od tla koliko mu mo`e i vratiti.

Razlaganje ligno-celuloznog dijela organskih ostata-ka ~ini ve}inu humusa. Lignin je u tom kompleksu os-novni nositelj humusa. Da bi se izdvojila celuloza, morase razbiti lignin. To razlaganje rade mikroorganizmi.Uzalud se gnoji tlo umjetnim gnojivima, ako je njegovavrijednost ispod pH 6,0. Naime, ispod te vrijednostidolazi do znatnog smanjenja, pa ~ak i zamiranje mikro-biolo{ke aktivnosti.
Nitratni oblik du{ika jedini je pristupa~an za biljke.Stoga se treba zamisliti nad iskori{tenjem amidnih iamonija~nih gnojiva, gnojiva u kojima je du{ik u oblikukoji je nepristupa~an za biljke i koji se, kao takav, do-brim dijelom ispire u podzemne vodotoke ili se vra}a uzrak. Bit je prona}i bakterije koje razgra|uju biljkamanepristupa~ne tvari.
Paljenje korova i organskih ostataka nikako se nepreporu~uje. Tim je na~inom upropa{tena ligno-celu-lozna tvar, uni{teni su mikroorganizmi u sloju tla dubine3–5 cm ra~unaju}i od povr{ine. Uni{tenje je naj~e{}etoliko da je taj sloj gotovo sterilan, a sjeme korova, kojese zadr`alo ne{to ni`e nije uni{teno temperaturom imo`e ostati klijavo jo{ idu}ih 5, 25, ali i 40 godina.
Jednako tako potrebno je znati kako je i zbog neizba-lansirane primjene mineralnih gnojiva do{lo do promje-ne strukture tla, promjene pH vrijednosti, a time i mi-krobiolo{ke aktivnosti i vodno-zra~nog re`ima tla. Akose nastavi s dosada{njom primjenom mineralnih gno-jiva, tla uskoro ne}e reagirati na njih ma koliko ih do-davali.
Najbitnija teorija mikrobiolo{kih gnojiva
Mikrobiolo{ko gnojivo bazirano je na bakterijama jersu najzahvalnije, odr`avaju se u najekstremnijim uvje-tima, osim u uvjetima spaljivanja. Postavilja se pitanje:postoje li bakterije koje ne `ive u simbiozi s biljkom, ali


